
Kære alle 
 
Tak for en god tur. 
Vi startede med en præsentationsrunde. 
Fra kommunen deltog Jens og Laus. 
Fra grundejerforeningen deltog Gert og Mette. De fortalte status for grundejerforeningerne og forholdet til 
hestene og hegnet. Generelt var det godt, og de fleste folk havde vænnet sig til det. Sluserne fungerede fint. 
Mette Riis deltog på vegne af Ole Riis, der har hestene. Mette fortalte, han hun med tiden overtager pasningen 
af hestene. Der bliver hele tiden set efter hestene, og de har det rigtig godt i området. 
 
Kommunen informerede om følgende: 

 Der er sat informationsskilte op.  
 Generelt ser græsningen helt perfekt ud. Der er skabt variation, små sandbrud og lysåbne forhold. Der 

er stadigvæk masser af blomster indenfor hegningen på trods af tørken. 
 Kommunen holder øje med græsningstryk og sandbrud og har derudover 5 felter (se kort nederst), 

hvor floraen hvert år bliver gennemgået. Tre af felterne ligger indenfor hegnet og to ligger udenfor 
hegnet som reference. 

 Pt. er der er tre heste øst for Flodbæk og fire heste vest for. De kommer ud i alle afkroge af hegnet, 
men vil stadig ikke krydse bækken. 

 Der bliver lavet en bro i efteråret, så de kan krydse Flodbæk. 
 Hestene har det rigtig godt og der er rigeligt at spise. De drikker både fra den nye vandautomat og fra 

bækken. 
 Hestene bliver indtil videre taget hjem om vinteren. 
 Problemet med at de gik meget omkring vandingstruget i sydvesthjørnet er løst. 
 COWI har gennemgået naturen i hele fredningen. Der er lavet grundige undersøgelser af planter, 

dagsommerfugle, natsommerfugle og biller.  
 COWI har også vurderet at den aktuelle 
 Med udgangspunkt i disse undersøgelser bliver der lavet en Plejeplan for fredningen. 
 Plejeplanen kommer ud til alle grundejerforeninger og lodsejere sidst på året. 
 Kommunen snakker med alle før eventuelle naturplejeindsatser bliver igangsat. 

 
Efter snakken prøvede vi sammen at udfylde feltskema for dokumentationsfelt 1 TGF (se vedhæftede) 
Det sker ved at alle plantearter (også græsser og star) bliver registreret inden for en cirkel på 5 meter i 
diameter. Derefter udfylder man struktur (fx vegetationshøjde, græsningstryk osv.).  
Dokumentationsfelterne bliver som udgangspunkt moniteret hvert år.  
Der blev fundet 28 plantearter i feltet, hvoraf 14 var stjernearter og 2 var tostjernearter. Stjernearterne 
indikerer at der er tale om værdifuld natur, der har ligget i mange år uden at der har været negative 
påvirkninger. 
Artssammensætningen har ikke ændret sig siden 2021, hvor vi undersøgte akkurat det samme sted før 
græsningen startede. 
Besigtigelserne kan findes på Miljøportalen og på en App der hedder ”§3 – Natur” 
 



 
Med venlig hilsen 



Laus Gro-Nielsen 
 
Team Natur 
7233 6759 
 

Fra: Laus Gro-Nielsen  
Sendt: 14. juni 2023 16:18 
Til: Gert Nielsen <gert@tandgeni.dk>; Carsten Stanley Mortensen <stanley@aalborg.dk>; Torben Bajlum 
<torben@bajlum.dk>; Mette Thomassen <stok22mette@gmail.com>; niels.m.olesen@gmail.com; ole riis 
<olepoulriis@msn.com> 
Cc: Jens Baggesen <jens.baggesen@hjoerring.dk> 
Emne: SV: Møde om hegning og naturpleje 
 
Kære alle 
 
Kommunen laver besigtigelser den 27/6 i området, der afgræsses af heste. 
Hvis I vil se, hvordan vi gør, og høre lidt om naturværdierne og naturplejen, så kan vi mødes kl. 10:00 for enden 
af Vester Klitvej (ved nr 32). 
I må gerne skrive, hvis i deltager. Jeg tænker, som udgangspunkt at det kun er for jer (og måske enkelte 
udvalgte). Så må i fortælle videre. 
 
Med venlig hilsen 
Laus Gro-Nielsen 
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